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Op 29 maart 2022 bracht Axel Buyse, diplomatiek vertegenwoordiger van Vlaan-

deren bij de EU, verslag uit van de Europese Raad van 24 en 25 maart in de Com-

missie voor Buitenlands Beleid, Europese Aangelegenheden, Internationale 

Samenwerking en Toerisme. Ook zijn opvolger Matthias De Moor was aanwezig en 

nam deel aan de bespreking. 

1. Toelichting door Axel Buyse 

Axel Buyse zegt dat er op 24 en 25 maart, naast de Europese Raad, ook een G7-

top en een NAVO-top in Brussel plaatsvond. De drie diplomatieke bijeenkomsten 

stonden in het teken van Oekraïne en eenheid was het sleutelwoord dat de VS, de 

landen van de EU en de omliggende landen als het VK naar buiten brachten.  

 

De aanwezigheid van de Britten was niet verwonderlijk. Als het ooit tot een gewa-

pend treffen komt waarbij de NAVO betrokken is, dan moet men op het VK rekenen 

omdat dat het meest parate leger heeft van de Europese landen.  

 

De Amerikaanse president Joe Biden tekende ook present, evenals de Oekraïense 

president Volodymyr Zelensky die via een videoconferentie deelnam.  

 

Er is ook een gemeenschappelijke verklaring afgelegd door het hoofd van de EC, 

Ursula von der Leyen, en de Canadese premier Justin Trudeau. 

1.1. Algemene afspraken 

Naast de veroordeling van het geweld in Oekraïne, opgelegd door Rusland, ging er 

veel aandacht naar de economische kant van het conflict, meer bepaald naar de 

energiebevoorrading. 

 

Centraal staat de afspraak dat de EC gezamenlijk gas gaat aankopen voor de lid-

staten tegen volgend jaar. Tegen volgende winter moeten de gasvoorraden op peil 

staan. Een aantal lidstaten zoals Nederland en Duitsland zijn dit voorstel niet ge-

negen. Het wordt een vrijwillige, gezamenlijke aankoop waarbij landen die geen lid 

zijn van de EU zoals Oekraïne, Georgië en de landen van de Westelijke Balkan 

waarmee Europa onderhandelingen over een eventuele toetreding voert, ook be-

trokken kunnen worden. Het voorstel van premier Alexander De Croo en een aantal 

Zuid-Europese landen voor een ‘capping’ (prijsblokkering van gas) heeft het niet 

gehaald. Dat voorstel blijft een stok achter de deur voor het geval de onderhande-

lingen met de energieactoren onvoldoende resultaat opleveren. Het discussiepunt 

is wie het verschil tussen de marktprijs en de geblokkeerde prijs uiteindelijk be-

taalt. 

 

De VS hebben zich ertoe verbonden om jaar na jaar hun levering van lng (vloeibaar 

gas) op te voeren tot ongeveer 50 miljard m³. Dat is een derde van de hoeveelheid 

gas die Rusland op dit ogenblik aan Europa levert. In de marge van die gesprekken 

zijn er afspraken gemaakt over het beheer van data tussen de EU en de VS. Europa 

vindt het niet leuk dat heel veel data die het Europese bedrijfsleven en de overheid 

nodig heeft, in Amerikaanse handen zijn. Dat heeft alles te maken met de macht 

van een groot aantal Amerikaanse databedrijven als Google en Meta. 

 

Op defensievlak is het Strategisch Kompas goedgekeurd waarin de geostrategische 

omgeving van de EU wordt beschreven: alle kansen en bedreigingen die uitgaan 

van de clusters van landen en gebieden die rond de EU liggen. Op dit ogenblik is 

daar weinig stabiliteit en vrede.  

 

In het voorjaar komt er nog een buitengewone raad om een en ander scherp te 

stellen, onder meer over de gezamenlijke aankoop van gas.  
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Ook heeft de Europese Raad, met het oog op het Strategisch Kompas, aan de 

instanties binnen de Europese instellingen die mee bezig zijn met het defensiebe-

leid, de opdracht gegeven een rapport klaar te maken waarin de problemen be-

schreven worden met het gezamenlijke optreden inzake de aankoop en productie 

van defensieve technologie of met defensiegelieerde technologie, van veerkracht, 

van reactievermogen enzovoort. Dat rapport komt ook aan bod op de volgende 

buitengewone Europese Raad. 

 

Charles Michel werd herbevestigd in zijn functie als voorzitter van de EU. 

1.2. Russische militaire agressie tegen Oekraïne 

De agressie wordt in de raadsconclusies beschreven als een inbreuk op grote schaal 

van het internationaal humanitair recht. Het Russische leger maakt immers geen 

onderscheid tussen militaire en burgerdoelwitten, en burgers worden beschoten, 

ook als ze deel uitmaken van een humanitair konvooi. 

 

De verantwoordelijken voor de oorlogsmisdaden en hun medewerkers zullen zich 

ooit moeten verantwoorden, wat ook president Joe Biden gezegd heeft.  

 

Ook de noodzaak om de burgers een veilige doorgang te gunnen, is opgenomen in 

de conclusies, evenals de eis dat de Russische gijzelaars (inwoners van Marioepol 

aan de Zwarte Zee die door het leger naar Rusland ‘geëvacueerd’ zijn) moeten 

worden vrijgelaten. Een deel van die gijzelaars is hoogstwaarschijnlijk gedwongen 

te evacueren. Er zijn belangrijke onderhandelingen aan de gang in Istanboel tussen 

Oekraïne en Rusland. Verder is het hoofd van het internationale Rode Kruis met 

president Vladimir Poetin gaan praten over de ook door de WHO aangeklaagde vrij 

systematische aanvallen op ziekenhuizen en medisch personeel. Als een VN-

organisatie als de WHO daarmee naar buiten komt, moeten er wel sterke bewijzen 

zijn dat dit geen collateral damage is.  

 

In de conclusies wordt de volle Europese steun aan de integriteit, de soevereiniteit, 

en onafhankelijkheid van Oekraïne binnen zijn internationaal erkende grenzen be-

vestigd. Europa erkent dus de aanhechting van de Krim bij Rusland niet, en de 

zogezegde onafhankelijkheid van de twee zogenaamde volksrepublieken aan de 

oostgrens van Oekraïne evenmin. Er is ook steun voor de Europese aspiraties van 

Oekraïne. Tijdens de jongste verkiezingen is gebleken dat een meerderheid van de 

bevolking zich eerder tot Europa rekent dan tot de Russische wereld. 

 

Europa heeft het tijdelijk beschermingsmechanisme geactiveerd voor de opvang 

van de Oekraïense vluchtelingen in de landen van de EU. Er komt extra ondersteu-

ningen voor die landen zoals Polen die de bulk van de vluchtelingen opvangen. 

 

EU zorgt voor de stroom- en gasbevoorrading van Oekraïne. De EU maakt zich 

sterk dat ze Oekraïne kan blijven bevoorraden. De afgelopen twee jaar zijn er im-

mers zware pogingen ondernomen om het stroomnet van Oekraïne en Moldova 

aan te sluiten op het Europese netwerk. 

 

De EU heeft beslist tot een solidariteitsfonds voor de heropbouw van Oekraïne, 

maar men rekent ook op bredere internationale solidariteit. 

1.3. Veiligheid en defensie 

De EU erkent dat de strategische omgeving van de landen van de EU fundamenteel 

gewijzigd is door de Russische inval in Oekraïne en dat men daarop moet reageren. 

Het komende decennium wordt het Strategisch Kompas de leidraad voor de EU om 

er in nauw overleg met de NAVO en met een aantal neutrale Europese landen 

(Zweden en Finland) voor te zorgen dat de gaten in de defensie van de EU en de 
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NAVO gedicht worden. Duitsland maakt een ‘Zeitenwende’ door met de investering 

van 100 miljard euro die in het vooruitzicht wordt gesteld om van de Bundeswehr 

een performant leger te maken. De afgelopen decennia bleek uit een aantal strie-

mende rapporten het onvermogen van de Bundeswehr, wat te verklaren is door de 

Duitse geschiedenis. 70 jaar na WO II is het aanvaardbaar dat Duitsland niet alleen 

over een economische macht maar ook een defensieve macht beschikt, die ook 

voor de EU en de NAVO ingezet kan worden. Ook België zal een miljard extra 

investeren in het Belgische leger. 

 

Midden mei zal de studie van het Europese defensieagentschap klaar zijn, waaruit 

zal blijken waar de gaten in de defensie gedicht moeten worden. De spreker hoopt 

dat de EU dan niet betrokken in het conflict is, maar de EU en de NAVO streven 

ernaar om niet rechtstreeks in het conflict betrokken te worden. 

1.4. Energie 

De EU stelt alles in het werk om haar afhankelijkheid van Russisch gas, Russische 

olie en steenkool zo snel mogelijk af te bouwen, wat niet eenvoudig is. President 

Joe Biden brengt begrip op voor de Duitse regering die voorlopig niet zonder dat 

gas kan. Landen als Duitsland, Polen, Tsjechië en Hongarije zijn voor een groot 

deel afhankelijk van de import van Russisch gas. Voor die landen zou het zelfmoord 

zijn als ze de kraan zelf zouden dichtdraaien. Vraag is wat de reactie van Rusland 

zal zijn op de beslissing van de G7-landen om niet in te gaan op de Russische vraag 

om in roebel te betalen. 

 

President Joe Biden heeft als hulp beloofd dat de VS de komende jaren de levering 

van lng fors zal opdrijven tot 50 miljard m³ lng, wat wel maar een derde is van de 

Russische gaslevering. Bedenk dat alleen al België 19 miljard m³ verbruikt. Bij 

groene en natuurorganisaties worden vragen gesteld over de manier waarop dat 

gas wordt ontgonnen (via leisteenverwerking). Er is begrip, maar daarnaast wordt 

de druk om over te stappen naar duurzame energieproductie gevoelig opgedreven, 

wat een kostprijs meebrengt. 

 

Er was een behoorlijke eensgezindheid over de gezamenlijke aankoop van gas op 

basis van vrijwilligheid. Er was wel verzet tegen het idee van premier Alexander 

De Croo, waar ook Frankrijk, Griekenland, Spanje en Portugal achter stonden, om 

een maximumprijs op te leggen voor gas. Dat voorstel is verworpen omdat het 

verschil hoe dan ook door iemand betaald moet worden. 

 

Er zijn allerlei middelen afgesproken om de meest kwetsbaren in de samenleving 

veel toe te staan. Spanje en Portugal, die nagelaten hebben hun energienetten aan 

elkaar te koppelen, kunnen een aantal maatregelen op korte termijn nemen zonder 

al te veel Europese bureaucratie. 

 

Axel Buyse herhaalt dat de EU zich sterk maakt dat ze de bevoorradingszekerheid 

kan garanderen, wat volgens de spreker een vrome wens is als Rusland de gas-

kraan dichtdraait. 

1.5. Economische zaken 

Er werd gewezen op de noodzaak om de strategische afhankelijkheid te verminde-

ren van grondstoffen, halfgeleiders, digitalisatie en voedsel. Momenteel hamstert 

men meel en olie. De prijzen van voedingsproducten zullen stijgen. Het accent 

werd gelegd op het verder in stand houden van de eenheidsmarkt. Men moet be-

ducht blijven voor een herhaling van reacties zoals in de eerste weken na de uit-

braak van COVID-19 waarbij de ene lidstaat na de andere zijn deuren sloot voor 

de andere lidstaten, wat de bevoorrading van mondmaskers, gels enzovoort betrof.  
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De duurzame groei mag niet stagneren om reden van de huidige crisis. De ver-

groening van het landbouwbeleid moet plaatsvinden. 

1.6. COVID-19 

Er was geen tijd om COVID-19 te bespreken en in de conclusie staat geen nieuwe 

informatie. 

1.7. Toestand in Bosnië-Herzegovina 

De toestand in Bosnië-Herzegovina blijft gespannen. De angst bestaat dat de Re-

publika Sprska, een van de twee constituerende onderdelen van de Bosnische fe-

deratie, zich zou afscheuren.  

 

Op het terrein ziet het er rustiger uit, wat misschien niet los te zien is van de 

Oekraïnecrisis. 

1.8. Top met China op 1 april 2022 

Op 1 april 2022 vindt een China-EU-top plaats. Een belangrijke top, gezien de 

dubbelzinnige houding van China in het conflict: China wordt ervan beschuldigd dit 

conflict aan te grijpen om het Westen en de VS in een moeilijk parket te brengen. 

1.9. Varia 

Een belangrijke vraag is hoe de economie zich zal gedragen. Op 28 maart publi-

ceerde FIT een zegebulletin waaruit bleek dat er nog nooit zo’n grote export was 

als in 2021, ondanks de naweeën van COVID-19. Men gaat ervan uit dat de voor-

opgezette groei de komende maanden zal stokken. Er zullen secundaire effecten 

optreden van de energieprijzen op het bedrijfsleven. Heel wat bedrijven willen de 

productie terugschroeven tot de energieprijzen weer beheersbaar zijn.  

 

Axel Buyse vermeldt tot slot de uitspraak van Philip Lane, voormalig directeur van 

de Ierse nationale bank die nu in de Europese Centrale Bank een belangrijke functie 

heeft. Hij stelt dat men rekening moet houden met het feit dat men voor heel wat 

producten voortaan meer moet betalen. De inflatie daarentegen zal afnemen, wat 

niet contradictorisch is in zijn geheel. Ten slotte gelooft hij niet dat we naar een 

echte stagflatie gaan zoals in de jaren 70: een hoge inflatie gecombineerd met een 

economische stagflatie. 

2. Vragen van de leden 

2.1. Tussenkomst van Johan Deckmyn 

Johan Deckmyn wil weten wat de ruimere inschatting is van de uitspraak van pre-

sident Joe Biden over Vladimir Poetin. De perceptie is meteen bijgestuurd door de 

Amerikaanse minister van Buitenlandse Zaken Anthony Blinken. Hoe heeft men 

daarop gereageerd binnen Europa? 

 

Hij vraagt waarop de spreker zich baseert als hij zegt dat het VK het meest parate 

leger heeft. Frankrijk hoort dat niet graag. 

 

Daarnaast zijn er de nieuwe grote militaire engagementen van Duitsland, wat er 

op termijn toe leidt dat Duitsland op dat vlak wereldwijd als vierde natie een plaats 

zou innemen. Dat is een belangrijk element binnen de Europese verhoudingen. Er 

ontstaat misschien een nieuw spanningsveld tussen Frankrijk en Duitsland. Hoe 

ziet Axel Buyse de toekomstige verhoudingen tussen Frankrijk en Duitsland in de 

EU? En wat is de rol van het VK? 
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Het engagement van de VS om extra gas te leveren, komt de VS economisch en 

politiek goed uit volgens sommige commentatoren, wetende dat de VS grote druk 

op Duitsland hebben uitgeoefend voor het conflict in Rusland en Oekraïne is ont-

staan. De VS hebben druk uitgeoefend om tegengas te geven tegen Nord Stream 2. 

Heeft de EU hierover een strategische visie? Het kan niet de bedoeling zijn om van 

de ene afhankelijkheid in de andere te stappen. 

 

De EU zat op één lijn wat de veroordeling van de agressie tegen Oekraïne betreft. 

Niet alleen Joe Biden heeft zich ondertussen nogal scherp uitgedrukt, maar ook bin-

nen de EU is men misschien ook al te hard op het gaspedaal gaan staan. Sommige 

lidstaten uiten zich al scherper dan andere, maar uiteindelijk zal men toch met de 

Russen moeten gaan praten en streven naar een de-escalatie van het conflict. Hoe 

zal de EU zich positioneren? Dreigt de unisono houding niet uiteen te vallen als elke 

lidstaat, om welke reden dan ook, zich om ter scherpst gaat profileren? 

 

Er is volle steun voor Oekraïne binnen de wereldwijd erkende grenzen. President 

Zelensky schuift al richting erkenning van de Donbasregio en Loehansk, en ook 

naar de erkenning van de Krim als Russisch grondgebied. Verder heeft hij gezegd 

dat hij geen NAVO-lidmaatschap zal hebben. De EU mag zich niet te scherp profi-

leren en moet rekening houden met de uitspraken van president Zelensky om te 

vermijden dat hij in een moeilijke onderhandelingspositie komt. Wat is de strate-

gische visie van de EU in dezen? 

 

Het lid stelt vast dat er binnen Europa een strategische shift waarneembaar is met 

betrekking tot de NAVO bijvoorbeeld. Finland en Zweden waren plotseling bereid 

om tot de NAVO toe te treden, hoewel Zweden daar ondertussen misschien op 

terugkomt. Is de houding van Finland ook gewijzigd ondertussen? Wat is de hou-

ding van andere landen hierover? Er zijn discussies over een Europees leger, een 

Europese NAVO enzovoort. Men mag niet van de ene afhankelijkheid in de andere 

terechtkomen. Wat is de visie van Europa daarover? 

 

De studie om na te gaan waar de gaten in het Europese defensiemechanisme ge-

vuld moeten worden, lijkt de spreker zeer interessant. Waarbinnen past die studie? 

Binnen een Europees denkpatroon of een NAVO-denkpatroon? 

 

De vermindering van de economische strategische afhankelijkheid is een oud zeer. 

De COVID-19-crisis heeft de afhankelijkheid van China duidelijk aangegeven. Met 

de Oekraïnecrisis gebeurt hetzelfde. Welke oplossing bestaat er zonder in protec-

tionisme te vervallen? Hoe kadert men dat in de China-EU-top van 1 april 2022? 

2.2. Tussenkomst van Philippe Muyters 

Philippe Muyters maakt zich zorgen over het feit dat er op de top maar in de marge 

over de economie is gesproken. De energieprijzen waren al aan het stijgen voor 

de Oekraïnecrisis. Er was al aanbodverstoring door COVID-19, door monetaire fac-

toren, door overcapaciteit in de industrie, door het feit dat China meer producten 

op de eigen markt zet dan in de export. Er waren al prijsverhogingen. Daarbovenop 

komt de Oekraïnecrisis.  

 

Men verwacht dat Europa gaat beseffen dat er iets ondernomen moet worden. 

Volgens de spreker zal de inflatie niet automatisch stoppen. Er zijn een aantal 

aandrijvers. In België is er de automatische koppeling van de lonen aan de index. 

Dat doet zich niet alleen in België voor, maar in heel Europa.  

 

De uitspraak van Philippe Lane van de Europese Centrale Bank om daar niet te 

veel in te grijpen, vindt Philippe Muyters verontrustend. De balansen van de cen-

trale banken zijn helemaal opgeblazen. Men heeft schulden ingekocht van onder-

nemingen en overheden. Er is geen ruimte om te reageren. De rentevoet in Europa 
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staat zeer laag, in de VS begint hij te stijgen. De inflatie zal volgens het lid niet 

vanzelf zakken, wat Philippe Lane lijkt te suggereren. Dat heeft een negatief effect 

op de investeringen van bedrijven. Als bedrijven verwachten dat de inflatie blijft 

stijgen, zullen ze hun investeringen verminderen. Als men te lang wacht om de 

rentevoet te laten stijgen, zal men die plots te veel moeten laten stijgen en komt 

men in een crisis terecht. Is dat op de een of andere manier op de top besproken?  

 

De huidige situatie zal niet alleen leiden tot een hogere prijs voor meer producten, 

maar ook tot een slechte investeringssituatie en groei. 

2.3. Tussenkomst van Karl Vanlouwe 

Karl Vanlouwe wil weten of het Belgische voorstel om een blokkering voor de gas-

prijs in te stellen, wat uiteindelijk niet aangenomen is, ook intrafederaal besproken 

is. Was dat een zuiver Belgisch voorstel of is dat in overleg intra-Belgisch tot stand 

gekomen? 

 

Is meer duidelijkheid over het solidariteitsfonds voor Oekraïne om het herstel te 

financieren? Het lid verwijst naar de grote verwoestingen. 

 

De eis van Rusland om het geleverde gas in roebel te betalen, wordt waarschijnlijk 

afgewezen. Volgens het lid heeft Rusland nog immens grote leningen terug te be-

talen. Kan de spreker daar wat toelichting over geven? Hij dacht gelezen te hebben 

dat Rusland failliet zou gaan. 

 

Duitsland heeft een energiedeal afgesloten met Qatar. Het is voor 55 procent af-

hankelijk van gas uit Rusland, België voor 4 à 5 procent. Is die energiedeal be-

sproken op de Europese top? Hoe percipieert men dat? 

2.4. Tussenkomst van Staf Aerts 

Staf Aerts stelt ondanks het verschrikkelijke conflict een gevoel van eenheid vast 

om samen een antwoord te bieden. Alles verloopt niet perfect maar de eenheid is 

ongezien. De gezamenlijke aankoop van gas vindt hij positief, evenals de sancties 

die genomen worden.  

 

Een ander neveneffect is het toegenomen bewustzijn rond energieonafhankelijk-

heid. Men moet maximaal inzetten op energiebesparing door meer te gaan reno-

veren. Ook hernieuwbare energie is cruciaal. Het restant gas zal men meer moeten 

diversifiëren naar herkomst. Hij heeft evenwel de indruk dat in de media de meeste 

aandacht gaat naar het diversifiëren van de herkomst van gas. Is dat op de top op 

die manier besproken? In het verleden heeft de EC wel al maatregelen aangekon-

digd ter versnelling van de Green Deal. Is er daarover op de top ook gesproken of 

alleen over de herkomst van het gas? 

 

De eenheid is er, bekeken vanuit onze westerse bril. Wat is de agenda van de top 

met China? Is er nog eenheid als het gaat over de top met China? Ook met landen 

als Indië en in Afrika? 

 

Het debat over de diamanthandel met Rusland is de afgelopen weken aangewak-

kerd. Rusland exporteert zeer veel diamanten. Vlaanderen heeft daar met Antwer-

pen een rol in te spelen. Kijkt men in de EU naar het standpunt dat Vlaanderen 

daarover inneemt? Heeft de diamanthandel op de onderhandelingstafel gelegen? 

 

Het verraste het lid dat de spreker zei dat het er in het conflict in Bosnië-Herzego-

vina op het terrein rustiger uitziet. Tot een maand geleden werden in de deelstaat-

parlementen stappen gezet die het conflict deden escaleren. Is de huidige evolutie 
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een gegeven van de laatste maand? Het lid vermoedt dat Rusland zal proberen om 

stokebrand te spelen om de eenheid onderuit te halen. 

2.5. Tussenkomst van Karin Brouwers 

Karin Brouwers gaat eerst in op de situatie van de vluchtelingen. President Joe 

Biden heeft een miljard beloofd en gaat een aantal vluchtelingen in de VS opvan-

gen, maar de meesten komen in Europa terecht. Zijn daarover afspraken gemaakt 

op de Europese Raad of komt dat nog op een ander moment aan bod? 

 

Er wordt een vijfde pakket sancties in het vooruitzicht gesteld. Het valt haar op dat 

er weinig harmonie te vinden is in de sancties. De VS hebben een importverbod op 

luxeproducten, het VK heeft de achterpoortjes voor de Russische oligarchen dicht-

gemaakt enzovoort. Heeft men niet geprobeerd om dat te laten sporen? 

 

Is er al duidelijkheid over het tijdstip waarop die sancties worden opgeheven: bij 

een vredesakkoord of als de troepen zijn teruggetrokken? Wie is verantwoordelijk 

voor de controle op de naleving van de sancties? 

 

NAVO-bondgenoot Turkije volgt enkel het VN-sanctiepakket en drijft nog handel 

met Rusland. Ook landen als Indië, Zuid-Afrika en Brazilië doen dat. Is er op de 

Europese Raad besproken hoe men meer landen ertoe kan brengen aan hetzelfde 

zeel te trekken? 

 

Is het weren van Russische schepen in de Europese havens besproken tijdens de 

top? Wordt dat eventueel opgenomen in het vijfde sanctiepakket? Wat is de hou-

ding van België en meer bepaald van Vlaanderen? 

 

Heel veel lidstaten worden getroffen door de oorlog en de stijgende energieprijzen. 

UNIZO vraagt hulp aan de overheid voor de agro-voedingsindustrie. Het ziet er 

slecht uit voor de economie. Zijn er flankerende middelen besproken op de top? 

 

De VS en de EU zijn overeengekomen om een Joint Task Force on Energy Security 

op te richten. Wat is de doelstelling daarvan? De Commissie heeft begin maart een 

plan Repower EU naar buiten gebracht. Staan alle lidstaten daarachter? Wat is de 

bedoeling daarvan? Is daarover gesproken op de EU en hoe zal dat gefinancierd 

worden? Is dat een initiatief in het kader van de Green Deal? 

 

De CD&V-fractie pleit al lang voor een Europees leger, in het kader van de Noord-

Atlantische Verdragsorganisatie. Zal de studie die half mei klaar is, ook in die rich-

ting gaan?  

 

Europa is heel afhankelijk van de NAVO, met de VS als een sterke partner. Gelukkig 

staat Joe Biden daar aan het roer, maar met een president als Donald Trump was 

dat een heel ander verhaal geweest.  

 

Het lid is blij dat de NAVO bestaat. Het is het enige mechanisme om Europa te 

beschermen tegen een oorlogsmisdadiger. Ze is het ook met Johan Deckmyn eens 

dat de VS soms andere belangen hebben dan Europa. 

 

Welke rol speelt China in het Russisch-Oekraïense conflict? Door neutraal te blijven 

en handel te blijven drijven met Rusland, geven ze de facto een vrijbrief aan pre-

sident Vladimir Poetin. Is op de Europese Raad een strategie besproken om China 

‘los te weken’ van Rusland? Welke middelen zal de EU daarvoor inzetten? 
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2.6. Tussenkomst van Maarten De Veuster 

Maarten De Veuster vraagt zich af of Europa – en bij uitbreiding Vlaanderen – klaar 

is om de beloofde 50 miljard m³ gas uit de VS te ontvangen. Wat is de rol van 

Zeebrugge? 

3. Antwoordronde 

3.1. Matthias De Moor 

Matthias De Moor gaat eerst in op de Europese reacties op de uitspraken van Joe 

Biden over president Vladimir Poetin die niet erg diplomatisch waren. President 

Emmanuel Macron heeft expliciet gezegd dat hij niet voor de bewoording van Joe 

Biden zou kiezen en zou proberen de dialoog met president Poetin aan te houden. 

De scherpe toon binnen de EU is te verklaren door de gemeenschappelijke over-

tuiging dat de reden voor de veroordeling blijft aanhouden. De invasie gaat door. 

Er zijn wel nuances in de voorgestelde sancties waarover verschillende landen ver-

schillende meningen hebben. De eendracht die snel leidde tot de eerste sanctie-

pakketten, begint kleine barstjes te vertonen. Sommige landen pleiten voor het 

volledig dichtdraaien van de Russische olie- en gaskraan, terwijl andere landen 

meer op de rem staan. 

 

Over de paraatheid van het Franse leger kan de spreker niks vertellen. Hij bevestigt 

wel dat de aangekondigde investeringen op termijn van Duitsland een ‘power-

house’ zullen maken. Voor het interne evenwicht binnen de EU speelt het militaire 

aspect minder omdat Frankrijk, dat over een sterk leger beschikt, nooit binnen 

Europa dat militaire argument heeft gebruikt. Wanneer Duitsland de militaire 

macht zou krijgen, zou dat volgens de spreker niet voor interne evenwichtsproble-

men binnen de EU zorgen. Bovendien bestaat in heel Europa de intentie om meer 

te investeren in defensie. 

 

De spreker bevestigt dat het partnerschap met de VS over energie de VS goed 

uitkomt, evenals de sluiting van Nord Stream 2. Anderzijds zijn er de behoeften 

van Europa. Op weg naar zijn autonomie zal Europa afhankelijk zijn van verschil-

lende landen en het is zaak om die afhankelijkheid te diversifiëren. Op dit ogenblik 

is de afhankelijkheid van een aantal landen te geconcentreerd bij Rusland. Men 

mag ook niet te afhankelijk worden van de VS, ook al is dat een meer betrouwbare 

partner. Diversificatie is de strategie die de EU nu volgt. Het is daarbij onvermij-

delijk dat ook landen als Qatar daarbij aan bod komen. 

 

De positionering van de EU naar aanleiding van de meer toegeeflijke toon van 

president Volodymyr Zelensky is dat Oekraïne zelf beslist wat er gebeurt, zij het 

onder zware druk van een militaire invasie. 

 

De spreker denkt dat de investering in een Europees leger sterk moet kaderen in 

NAVO-verband. Er wordt sterk de nadruk gelegd op de trans-Atlantische alliantie 

waarbij eerst de noodzakelijke investeringen in NAVO-verband gedaan moeten 

worden, namelijk 2 procent van het bbp. 

 

De juiste positie van Zweden in verband met NAVO-lidmaatschap is hem niet ge-

heel duidelijk. Wel bestaat er een ‘mutual assistance clausule’ in de EU-verdragen. 

Zweden heeft aangegeven dat als een land in de EU wordt aangevallen, de andere 

EU-lidstaten daarop moeten reageren. Duitsland heeft al bevestigd dat te zullen 

doen. De vraag is of een Europese reactie even sterk kan zijn als een reactie in 

NAVO-verband. De toestand van de Europese legers is wat ze is. Hij verwijst naar 

een artikel in Trends waarin heel wat efficiëntieproblemen onder de aandacht wor-

den gebracht ondanks de grote financiering. 
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Er is geen gouden regel om van de strategische afhankelijkheid af te geraken. 

Diversificatie is zeer belangrijk. De afhankelijkheid bevindt zich op heel veel do-

meinen: voeding, zeldzame metalen, energie enzovoort. Protectionisme moet ver-

meden worden. Ook oplossingen zoeken op Europees grondgebied en in nieuwe 

partnerschappen is een deel van de oplossing. 

 

Economie is op de Europese top aan bod gekomen in de discussie over de energie-

prijzen. Economen stellen vast dat de inflatie sterk gedreven wordt door de stij-

gende energieprijzen. Het voorstel om gezamenlijk gas aan te kopen heeft als 

verwacht effect dat de energieprijzen zullen afnemen. Ook het belang van de in-

terne markt werd verder onderstreept.  

 

De ECB stuurt op dit ogenblik communicatie uit om de markten en beleggers te 

kalmeren en door met bepaalde aankondigen een selffulfilling prophecy te genere-

ren. Als het nodig is om de rentevoet te laten stijgen, zal de ECB dat ook doen. 

 

De intra-Belgische aftoetsing van beslissingen gaat via de DGE, maar alles verloopt 

heel snel. 

 

Ook de spreker bevestigt het gevoel van eenheid dat ook blijft doorwerken. Een 

voorbeeld is de gezamenlijke aankoop van gas, iets wat voor het conflict zo goed 

als ondenkbaar was. 

 

Hij vermoedt dat er veel politieke bereidheid zal zijn voor een vijfde sanctiepakket, 

afhankelijk van de ontwikkelingen in Oekraïne. Bij gebruik van chemische wapens 

bijvoorbeeld kunnen bepaalde rode lijnen overschreden worden. Dan worden eco-

nomische belangen minder belangrijk en kunnen economische maatregelen ingezet 

worden. 

 

Commissaris Frans Timmermans is duidelijk over het doordrukken van de agenda 

van Fit for 55 en de Green Deal. Het onafhankelijk worden van Russisch gas gaat 

hand in hand met de investeringen in de vergroening die versneld zouden moeten 

plaatsvinden. De spreker voelt daartoe een algemene bereidheid. Uiteraard legt de 

realiteit haar beperkingen op. Bij de investeringen in groene economie treden er 

een aantal afhankelijkheden op, bijvoorbeeld bij de zeldzame aardmetalen. 

 

Er is zeker niet minder aandacht voor de vergroening. 

 

Er is niet heel veel informatie over de agenda van de China-EU-top, wel over de 

boodschap die de EU wil brengen. De houding van China was dubieus en op de 

vlakte met betrekking tot de inval in Oekraïne, en de EU verdedigt de stelling dat 

de soevereiniteit van Oekraïne gerespecteerd moet worden. China moet ondubbel-

zinnig zijn en vermijden dat het mazen in het net van de sancties creëert. Als China 

die garanties niet geeft, zou dat impact kunnen hebben op de toekomstige uitbouw 

van de China-EU-relaties. 

 

De diamanthandel en de rol van ALROSA staan op de radar van de Europese Com-

missie. Een belangrijke vuistregel bij sancties ten aanzien van Rusland is dat de 

sancties Rusland harder moeten treffen dan de partij die de sanctie neemt. Bij de 

diamanthandel stelt men vast dat Rusland makkelijk met zijn ruwe diamanten el-

ders een afzetplek vindt, in de Verenigde Arabische Emiraten bijvoorbeeld. Het 

gaat om dubieuze locaties waarbij de diamanthandel in een zwarte circuit terecht 

zou kunnen komen, waardoor er geen controle meer mogelijk is en er onrecht-

streeks financiering naar terroristische organisaties zou kunnen plaatsvinden. Op 

dit moment is er bij de EU weinig druk voor sancties in de diamanthandel. 

 

Axel Buyse vult aan dat de uitvoer van afgewerkte diamanten naar Rusland verbo-

den is. Dat valt binnen het vierde sanctiepakket van de EU  met het algehele verbod 
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om luxeproducten naar Rusland uit te voeren. Ook voor het conflict waren er be-

kommernissen in de Antwerpse diamantaire kringen en erbuiten over het grote 

zwarte circuit aan diamanten. Men gaat ervan uit dat de diamanthandel die via 

Antwerpen gaat, veel beter gecontroleerd kan worden dan die via Bombay of de 

Verenigde Arabische Emiraten. Hoever gaat men in de sancties? Het heilige prin-

cipe dat men huldigt, is dat de sancties Rusland pijn moeten doen en tot resultaten 

moeten leiden. 

 

Matthias De Moor zegt dat in de raadsconclusies wel degelijk een scherpe vinger-

wijzing naar de situatie in Bosnië-Herzegovina staat. Men dringt aan op de consti-

tutionele hervormingen en hervormingen in het kiessysteem. Maar er zijn ook 

positieve signalen. Axel Buyse verwees naar de goed georganiseerde vluchtelin-

genopvang in Bosnië-Herzegovina ondanks de omstandigheden. 

 

Het probleem van de vluchtelingen is op de Europese top aan bod gekomen. In de 

conclusies is er maar een paragraaf aan gewijd. De Vlaamse diplomatieke verte-

genwoordiging maakte geen deel uit van de delegatie van de Europese Raad, maar 

volgens de federale ambassadeur was de terugkoppeling van die besprekingen vrij 

summier. Polen heeft aangegeven in een maximalistisch scenario uit te gaan van 

een kostprijs van 20 miljard euro voor de opvang, scholing en huisvesting van 

vluchtelingen daar. Meer dan de helft van de vluchtelingen, ondertussen zo’n vier 

miljoen, komt in Polen terecht en blijft daar. Dat geeft aan om welke bedragen het 

zal gaan. Er zal een Europees solidariteitsmechanisme voor de verdeling van de 

factuur tussen de lidstaten besproken worden.  

 

Een exitstrategie voor sancties is een terechte vraag, maar op dit ogenblik nog niet 

aan de orde. 

 

De controle van de naleving van de sancties ligt bij de lidstaten zelf. Exportcontrole 

wordt door het exporterende land zelf uitgevoerd. In Vlaanderen zijn daar mecha-

nismen voor. 

 

De EU oefent druk uit op derde landen als Turkije en Servië, die als kandidaat-

lidstaat sterk afhankelijk zijn van Russisch gas en aarzelen om sancties te nemen 

en niet aan het Europese sanctiesysteem deelnemen. Dat doet het door te wijzen 

op de naleving van Europese waarden in het kader van het EU-kandidaatschap. De 

EU gaat daarin anderzijds niet te ver en is tegen extraterritoriale sancties zoals de 

VS gedaan hebben met de EU in het conflict met Iran. 

 

De inhoud van toekomstige sanctiepakketten zal afhangen van de ontwikkelingen 

op het terrein. Russische schepen kunnen nog aanmeren in de Europese havens, 

maar als er in Oekraïne nog meer catastrofale dingen gebeuren, kan dat wel be-

spreekbaar worden. 

 

De NAVO is herontdekt door velen. De kritische uitspraken bestaan nog maar zijn 

ingehaald door de realiteit en men is blij met het bestaan van die alliantie. Een 

sterke Europese poot, door meer investeringen, is zinvol. 

3.2. Antwoord van Axel Buyse 

De verhouding tussen de NAVO en een Europees leger is niet eenvoudig. Volgens 

Axel Buyse is de laatste maanden sterk benadrukt dat de NAVO voor de EU een 

belangrijk instrument blijft. Dat is niet alleen een teken van sterkte, maar ook van 

zwakte. De EU kan niet zonder de NAVO. Hij verwijst daarvoor naar het Joegosla-

vische conflict waarbij Europa, hoewel het hoog van de trom blies, in de feiten niet 

kon ageren. Er zal geen grote oppositie zijn tussen de NAVO en een Europees leger. 

Europa heeft zich decennialang geïnstalleerd in het gemak waarbij het de defensie 

aan de VS heeft overgelaten. Het is nu zaak om met de nodige budgettaire 
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inspanningen zelf een redelijk percentage van de defensie over te nemen zodat de 

afhankelijkheid afneemt en Europa in een meer evenwichtige situatie met de VS 

aan tafel kan gaan zitten en op het terrein zijn verantwoordelijkheid neemt. 

 

Een Franse generaal zal zijn uitspraak over het Britse leger niet appreciëren maar 

dat is nu eenmaal de realiteit. Het Britse leger is op dit ogenblik het meest opera-

tioneel. Hij baseert zich daarvoor op gegevens van militaire denktanks, wat geen 

afbreuk doet aan het feit dat het Franse leger op de tweede plaats komt en binnen 

de EU het enige echte operationele leger is. 

 

Het solidariteitsfonds voor Oekraïne is nog onduidelijk. Het is niet alleen een Euro-

pees fonds. Er komt een donorconferentie op het ogenblik dat het duidelijk is dat 

het conflict naar zijn einde gaat. Het is duidelijk dat daarbij aan Oekraïense kant 

bepaalde toegevingen gedaan moeten worden. De spreker heeft er zelf geen pro-

blemen mee dat de EU de idealen vooropstelt van de integriteit van het grondge-

bied van Oekraïne. Als Oekraïne daarover zelf toegevingen doet, kan de EU bakzeil 

halen. Of dat gebeurt, weet hij niet. Oekraïne heeft kansen gemist door geen werk 

te maken van de akkoorden van Minsk die over een federalisering van het land 

gingen. De vergissingen door Oekraïne en door de NAVO – de vaak aangehaalde 

verklaring van Roemenië in 2008 – vergoelijken geenszins wat Rusland gedaan 

heeft. Dat soort van revisionisme beangstigt de spreker. 

 

Met zijn debriefing over Bosnië-Herzegovina wilde Axel Buyse de problemen die 

zich voordoen niet kleiner maken. Alleen is er op dat politiek front de voorbije 

maanden kalmte ingetreden. Men mag ook niet uit het oog verliezen hoe Servië 

zich opstelt in het conflict in Oekraïne. Er waren in Belgrado grootscheepse pro-

Russische betogingen en in Servië is er een belangrijk deel van de publieke opinie 

dat sinds de Balkanoorlog in de 19e eeuw in het orthodoxe Rusland de grote Sla-

vische broeder ziet. Dat speelt nog altijd.  

 

Axel Buyse zegt dat hij ten onrechte de indruk gewekt heeft dat het thema econo-

mie aan de kant is geschoven. In belangrijke mate ging het daarover. Men heeft 

het ook gehad over het Stabiliteits- en Groeipact, waarover de Vlaamse Regering 

al een duidelijk standpunt heeft ingenomen. Gaat men terug naar de budgettaire 

orthodoxie?  

 

De vraag of Zeebrugge klaar is om het Amerikaanse gas te ontvangen, beaamt hij. 

Voor Zeebrugge is het zelfs een serieuze boost. Het wordt een van de belangrijke 

doorvoerhavens van lng en er zijn belangrijke bijkomende investeringen gepland 

 

De voorzitter bedankt Axel Buyse voor zijn inzet in het parlement, niet alleen in 

deze commissie maar ook in de andere commissies. 

 

 

Cathy COUDYSER, 

voorzitter 

 

Staf AERTS 

Karl VANLOUWE, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

bbp bruto binnenlands product 

DGE directie-generaal Europese Zaken en Coördinatie 

EC Europese Commissie 

ECB Europese Centrale Bank 

EU Europese Unie 

FIT Flanders Investment & Trade 

G7 Groep van Zeven 

lng liquid natural gas 

NAVO Noord-Atlantische Verdragsorganisatie (= NATO) 

UNIZO Unie van Zelfstandige Ondernemers 

VK Verenigd Koninkrijk 

VN Verenigde Naties 

VS Verenigde Staten 

WHO World Health Organization 


